
 
Valtuustoaloitteet toisen asteen maksuttomuuden puolesta 
 
KH 30.09.2024 § 175  
 

Valtuuston kokouksessa 10.6.2024 annettiin kaksi valtuustoaloitetta toisen 
asteen maksuttomuuden puolesta.  
 
Sosialidemokraattien, Kokoomuksen, Vasemmistoliiton ja Keskiryhmän 
valtuustoaloite: 
”Valtuustoaloite toisen asteen maksuttomuuden puolesta 
 
Suomen hallitus suunnittelee toisen asteen koulutuksen maksuttomuuden 
rajoittamista sen vuoden loppuun, jolloin opiskelija täyttää 18 vuotta. 
 
Vähintään toisen asteen tutkinnon suorittaminen edistää merkittävästi 
työllistymistä ja osallistumista yhteiskuntaan. Pelkän peruskoulun 
oppimäärän suorittaneiden työllisyysaste nousee noin 79 prosenttiin. 
Toisen asteen opinnot tulisivat muutoksen myötä maksullisiksi kesken 
opintojen, useimmille viimeisenä vuotena. Vuonna 2021 voimaan tulleen 
maksuttoman toisen asteen piirissä opintonsa aloittaneetkaan opiskelijat 
eivät ehtisi valmistua.  
 
Hallituksen päätös eriarvoistaa nuoria ja hankaloittaa erityisesti jo 
valmiiksi heikommassa sosioekonomisessa asemassa olevien nuorten 
mahdollisuuksia parempaan tulevaisuuteen. Ylioppilaskirjoitusten 
muuttuminen maksulliseksi, oppimateriaalien, ammatillisen puolen 
työvälineiden ja tietokoneiden kerääminen pois opiskelijoilta kesken 
abivuotta ja tutkinnon loppurutistusta vaarantaisi opiskelijoiden 
valmistumisen kokonaan. Kaupungille lukuisten pienten laskujen 
laskuttaminen aiheuttaisi hallintotyötä ja kuluja, joten muutos olisi myös 
hankala toteuttaa.  
 
Esitämme, että Harjavallan kaupunki jatkaa maksuttomuutta nuorille 
järjestämässään toisen asteen koulutuksessa koko tutkinnon ajan, mikäli 
valtio toteuttaa kehysriihessä päätetyt koulutusleikkaukset, ja huomioi 
asian vuoden 2025 talousarvion valmistelussa.  
 
Harjavallassa 10.6.2024 
Sosialidemokraattinen valtuustoryhmä 
Kokoomuksen valtuustoryhmä 
Vasemmistoliiton valtuustoryhmä 
Keskiryhmä” 
 
Perussuomalaisten valtuustoaloite: 
”Valtuustoaloite toisen asteen maksuttomuuden puolesta 
  
Koulutus on tärkeää epävarmoilla työmarkkinoilla. Ilman toisen asteen 
tutkintoa on miltei mahdotonta pärjätä työelämässä. Vastustamme 
hallituksen päätöstä muuttaa toinen aste jälleen osittain maksulliseksi. 
Samassa lauseessa ei voi puhua nuorten hyvinvoinnin tukemisesta ja 



koulutusleikkauksista. Nuorissa on tulevaisuus. Ei nuorten harteilla kuulu 
painaa taakkaa talouden tasapainottamisesta. Hallituksen päätös 
eriarvoistaa nuoria. Päätös kohdistuu sosioekonomisesti heikompiosaisiin 
nuoriin. Pahimmillaan nuori saattaa jättää toisen asteen koulun kesken 
kahden opiskeluvuoden jälkeen, juuri valmistumisen kynnyksellä. Toisaalta 
valmistuminen saattaa pitkittyä, jos nuoren pitää pyrkiä käymään 
opiskelujen ohella töissä, rahoittaakseen opintonsa. 
  
Edellisen hallituksen päätöksellä pyrittiin takaamaan nimenomaan toisen 
asteen tutkinnon suorittaminen ilman taloudellista taakkaa. Ensimmäinen 
ikäluokka tämän päätöksen jälkeen toisen asteen aloittaneista saivat 
päättötodistuksen tänä keväänä. Toisen asteen maksuttomuuden ideana 
on ollut nimenomaan se, että nuoret suorittaisivat koulutuksen loppuun. 
Tavoitteena on ollut erityisesti kaventaa oppimiseroja nuorten välillä ja 
lisätä hyvinvointia ja yhdenvertaisuutta. Nyt näitä päätöksiä ollaan kiireellä 
pyörtämässä. 
  
Nykyisen hallituksen päätöksellä lisätään suorituspainetta nimenomaan 
juuri tutkinnon loppumetreille, jolloin sitä muutonkin jo varmasti on. 
Nuoria tulisi kannustaa opiskelemaan ilman taloudellisia huolia. Päätös 
jatkaa Harjavallan osalta maksuttomuutta valmistumiseen saakka lisäisi 
myös paikallisen lukion houkuttavuutta opiskelupaikkana. Verotuksellisesti 
Harjavalta on maksajan roolissa, talouden tasapainottamisen keskellä 
meidän tulee pitää kiinni Harjavallan lukion vetovoimaisuudesta. 
  
Harjavallassa 10.6.2024 
Perussuomalaisten valtuustoryhmä” 
 
Suomen hallitus on antamassaan vuoden 2025 talousarvioesityksessä 
todennut, ettei kehysriihessä päätettyä toisen asteen koulutuksen 
oppimateriaalien maksuttomuuden rajausta toteuteta. Näin ollen 
Harjavallan kaupungin järjestämä toisen asteen koulutus säilyy 
maksuttomana.  
 

Lisätietojen antaja va. sivistysjohtaja Päivi Lahtinen, puh. 044 432 5293 
 
Esittelijä Kaupunginjohtaja 

 
Päätösehdotus Kaupunginhallitus ehdottaa valtuustolle, että se merkitsee tietoonsa 

saatetuksi kaupunginhallituksen antaman lausunnon koskien toisen asteen 
maksuttomuutta vastauksena Sosialidemokraattien, Kokoomuksen, 
Vasemmistoliiton ja Keskiryhmän valtuustoryhmien tekemään 
valtuustoaloitteeseen 10.6.2024 / 29 § sekä vastauksena 
Perussuomalaisten valtuustoryhmän tekemään valtuustoaloitteeseen 
10.6.2024 / 30 §.  
 
Valtuusto toteaa aloitteet tulleen loppuun käsitellyksi. 
 

Päätös Päätösehdotus hyväksyttiin. 
 
 



Täytäntöönpano Valtuusto 
 
 --- 
 
Valtuusto 11.11.2024       
206/02.02.00/2024    
 
Päätösehdotus Valtuusto päättää merkitä tietoonsa saatetuksi kaupunginhallituksen 

antaman lausunnon koskien toisen asteen maksuttomuutta vastauksena 
Sosialidemokraattien, Kokoomuksen, Vasemmistoliiton ja Keskiryhmän 
valtuustoryhmien tekemään valtuustoaloitteeseen 10.6.2024 / 29 § sekä 
vastauksena Perussuomalaisten valtuustoryhmän tekemään 
valtuustoaloitteeseen 10.6.2024 / 30 §. 
 
Valtuusto toteaa aloitteet tulleen loppuun käsitellyksi. 
 

Päätös    
 


